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   بر اساس برنامه هفتم توس��عه قرار است 15 ميليون 
گردشگر وارد كشور شود.  آيا در ايران چنيني امكاناتي 
براي جذب اين حجم توريست و گردشگر وجود دارد؟ 
اگر همين امروز توافقی صورت بگي��رد و 15 ميليون 
گردشگر وارد كش��ور بشود اين گردش��گرها از كدام 
ايرلاين ها، هتل ها، غذاخوري ها، سرويس بهداشتي ها 
و اتوبوس ها اس��تفاده خواهند كرد؟ اينها بخش��ي از 
اظهارات فعالان بخش خصوصي است كه در نشست 
صبحانه كاري با وزير گردش��گري مطرح ش��د. وزير 
گردش��گري هم با تاييد صحبت هاي بخش خصوص 
با اع��ام آماري تاكيد ك��رد با 1۳۰ فرون��د هواپيما با 
ميانگين سني بالا، پاسخگويي به 15 ميليون گردشگر 
امكان پذير نيست. از نگاه صالحي اميري، مساله اصلي 
براي جذب گردشگر، زيرساختي و موضوع بعدي ايران 
هراسي است كه به دليل تبليغات سوء توسط دشمنان 
اتفاق مي افتد. وزير كابينه دولت پزشكيان اولين برنامه 
براي توسعه گردشگري ايران را توسعه زيرساخت ها، 
تقويت ظرفيت هاي هواپيمايي و فعاليت شركت هاي 
هواپيمايي خارجي در ايران دانست و اولويت ها در اين 
بخش را »اعطاي توريست كارت به گردشگران خارجي 
براي تبديل منابع خود به ريال، رايزني با عربس��تان و 
عراق براي برگزاري جش��ن نوروز و جذب گردش��گر، 
تمركز بر آسياي جنوب شرقی و در نهايت كشورهاي 
اروپايي« عنوان كرد. او در عين حال با تاكيد بر خروج 
دولت از تصديگري، از پارادايم  شيفت گفتماني  و تغيير 
استراتژي نس��بت به  ش��رايطي كه در آن قرار داريم، 

سخن گفت.

   روياي  15 ميليون  گردشگر
نشست صبحانه كاري فعالان اقتصادي با وزير ميراث 
فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري در اتاق ايران برگزار 
شد. صمد حسن زاده، رييس اتاق ايران در اين نشست 
اعام كرد: از ۴۰۰ رشته صنايع دستي شناخته شده در 
جهان، ۳۰۰ رش��ته آن در ايران ثبت شده و بعد از هند 
و چين، ايران در حوزه صنايع دس��تي سرآمد است؛ اما 
در حوزه صادرات صنايع دس��تي رتبه  ايران ۳1  اعام 

مي شود كه  با  ظرفيت هاي  موجود  هماهنگ  نيست.
حسن زاده با اشاره به اينكه حدود  2.5 ميليون نفر از هنر 
صنعت فرش ارتزاق مي كنند، گفت: فرش ايران قدمت 
تاريخي دارد و همواره ايران را با نام فرش مي شناختند؛ 

اما  از  اين  بخش  نيز  نتوانستيم،  بهره لازم  را  ببريم.
او به گردش��گري سامت اش��اره كرد و افزود: ايران در 
بخش گردشگري سامت نيز ظرفيت هاي بالايي دارد، 
هرچند به دليل برخي بي توجهي ها و بي دقتي ها از اين 
ظرفيت  غافل هستيم. در همين شرايط تركيه توانسته 
با برنامه ريزي هاي دقيق در حوزه گردشگري سامت 

رشد خوبي  را  تجربه  كند.
در بخش ديگر اين نشس��ت، احد عظي��م زاده، رييس 
كميس��يون گردش��گري اتاق ايران، از وزي��ر ميراث 
فرهنگي، گردش��گري و صنايع دستي درباره امكاناتي 
سوال كرد كه قرار است با تكيه بر اين امكانات، بر اساس 
برنامه هفتم پيشرفت 15 ميليون گردشگر وارد كشور 
شود و آيا  در  ايران چنيني  امكاناتي  براي جذب  توريست 

و گردشگر  وجود  دارد؟
 او ادامه داد: اگر همين امروز توافق صورت بگيرد و 15 
ميليون گردش��گر وارد كشور بش��ود؛ اين گردشگرها 
از كدام  ايرلاين ه��ا، هتل ها، غذاخوري ها،س��رويس 
بهداشتي ها  و اتوبوس ها استفاده خواهند كرد؟ توريست 
امكانات مي خواهد و امروز بايد كار را شروع كنيم. اين 
كار با صاحديد وزير ميراث فرهنگي، گردش��گري و 

صنايع دستي  ممكن   است.
به گفته عظيم زاده اگر دولت بودجه نداشته باشد، چگونه 
مي توان زيرساخت ايجاد كرد؟ درخواست ما اين است 

كه براي گردشگري كشور دستورات ويژه  صادر شود.
رييس كميس��يون فرش، هنر و صنايع دس��تي اتاق 

ايران صحبت رييس اتاق را تاييد كرد و گفت: صادرات 
صنايع دستي در 7 سال گذشته 2۰۰ تا ۳۰۰ ميليون 
دلار بوده كه نس��بت به ظرفيت ايران عدد نازلي است. 
در حالي كه صادرات  ويتن��ام، چين  و هند بالاي يك 

ميليارد  دلار  است.
مرتضي حاجي آقاميري تصريح كرد: سه مقصد اصلي 
فرش و صنايع دستي ايراني، كشورهاي بريتانيا، امريكا 
و آلمان است. چهارمين مقصد فرش دستباف ايراني، 

امريكاست كه سال هاست  ما را  تحريم كرده  است.
اين فعال اقتصادي با اشاره به اينكه فرش و صنايع دستي 
ايران به كش��ورهاي عراق، تركيه و ام��ارت نيز صادر 
مي شود، گفت: بايد بازارهاي خود را توسعه بدهيم و به 

كشورهاي حاشيه خليج فارس  نيز صادر كنيم.
آقاميري درباره آسيب شناس��ي صنايع دستي گفت: 
دولت به صنايع دستي نگاه خوبي ندارد و فراهم نبودن 
زيرس��اخت هاي تجارت، پيمان س��پاري ارزي، بيمه 
فعالان صنايع دس��تي، نگاه نادرس��ت به كس��ب وكار 

صنايع دستي  باعث  آسيب  به اين حوزه شده  است.
او تأكيد كرد: مس��اله فعالان صنايع دستي برندينگ و 

ماركتينگ و نپيوستن ايران به  اف اي تي اف  است.
شهاب علي عرب، نايب رييس كميسيون گردشگري 
اتاق ايران جذب گردشگر توسط كشورهاي همسايه 
ايران را مورد توجه ق��رار داد و گفت: در حوزه پذيرش 
گردشگر، س��طح اختاف ايران با ديگر كشورها حتي 
كشورهاي همسايه بالاست. براي تحقق برنامه هفتم و 
رسيدن به 15 ميليون گردشگر بايد سياست هاي كان 
را اصاح كنيم. متأسفانه در بهار 1۴۰۳ به نسبت بهار 
1۴۰2 بالغ بر ۹5 درصد ورودي گردشگر به ايران از عراق 
كاهش پيدا كرده است.  اين اعداد بر اساس مركز آمار 

اعام  شده  است.
در واكنش ب��ه اين آمار، وزير مي��راث فرهنگي گفت: 
آمارها بايد دقيق و معتبر باشد. چنين اطاعاتي درباره 
عراق در اختيار وزارتخانه قرار نگرفته اس��ت. امروز در 
مذاكراتي كه با طرف عراقي داش��تيم روي رسيدن به 
5 ميليون گردشگر به توافق رسيديم. وزارتخانه به طور 
دقيق اطاع��ات مربوط به ورودي ه��ا و خروجي هاي 
گردش��گران را مطالعه مي كند و چنين آماري به ويژه 

درباره گردشگران عراقي  صحت ندارد.

   دولت  بايد  از  تصدي گري  خارج  شود
س��يدرضا صالح��ي اميري وزي��ر مي��راث فرهنگي، 

صنايع دستي و گردشگري از خروج دولت از تصدي گري 
اشاره كرد و گفت: ما در يك لوپ تكرار قرار گرفته ايم؛ 
اين تكرار براي ما و مردم آزاردهنده شده و نيازمند يك 
پارادايم ش��يفت گفتماني و تغيير استراتژي نسبت به 

شرايطي كه  در آن  قرار داريم،  هستيم.
او ادامه داد: اولين تغيير نگرش اين اس��ت كه نس��بت 
دولت و بخش خصوصي ش��فاف تر بيان ش��ود. ما اين 
بحث را به تفصيل در گذش��ته داشته ايم. من معتقدم 
دولت باي��د از تصدي گري خارج ش��ود و در عمل اين 
رويه را تغيير بدهد. دولت اگر وارد عرصه تصدي گري 
نشود، سياستگذار خوبي خواهد بود و به وظيفه و نقش 
حمايت گري بازخواهد داشت. در ادامه به وظيفه اصلي 
خود يعني نظارت ادامه خواهد داد. در اين صورت دولت 
چابك خواهد بود  وگرنه در مسير توسعه دچار انحرافي 

خواهد شد  و الان  در  همان مسير  هستيم.
وزير ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري 
اظهار كرد: تاش زيادي شد تا مداخله دولت در حوزه 
خصوصي و در نهاد اتاق بازرگاني كمتر شود ولي هنوز 

تعريف  شفافي ارائه نشده  است.
او در ادامه به س��ه حوزه مرتبط با اين وزارتخانه يعني 
ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري اشاره كرد: 
ظرفيت بيش از يك ميليون اثر در كش��ور را داريم. اما 
فقط۴۰ هزار اثر ثبت جهاني شدند و براي همين جز 
1۰ كشور اول جهان هستيم. در غير اين صورت الان در 

جايگاه  اول بوديم. 5۰   اثر آماده ثبت  داريم. 
اميري با اش��اره به حوزه گردش��گري گفت: در حوزه 
گردش��گري اتاق ايران مي تواند به وزارت كمك كند. 
آماده امضا تفاهمنامه هس��تيم تا نقش��ه راه شفافي از 
بحث هاي  عملياتي برسيم. گردشگري در ايران ظرفيت 

بالايي دارد  اما   الان حالش  خوب  نيست. 
او  اولين مساله حوزه گردشگري را ضعف زيرساخت ها 
اعام كرد. سوال اصلي اين است كه در پايان برنامه هفتم 
توسعه، چطور 15 ميليون نفر گردشگر  وارد ايران شوند 
اما با كدام زيرساخت؟ بايد اين پروژه ها به نتيجه برسد. 
1۴۳۰ هتل در كش��ور ثبت شده كه شرايط گردشگر 

ندارند.  بايد  اين  موارد  اصاح  شود.
وزير ميراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري با 
بيان اينكه نيازمند اس��تفاده از ظرفيت خدمات دهي 
بخش خصوصي در حوزه گردش��گري هستيم، گفت: 
ما براي توس��عه صنعت گردش��گري، به ظرفيت هاي 
هواپيمايي بيشتر و فعاليت ش��ركت هاي هواپيمايي 

خارجي در ايران نياز داريم؛ چرا  كه  با 1۳۰ فروند هواپيما 
با ميانگين سني بالا، پاسخگويي  به  15 ميليون گردشگر 

امكان پذير  نيست.
صالحي اميري، وضعيت ناوگان زميني كشور را نيز براي 
پاسخ دادن به نيازهاي موجود نامناسب دانست و افزود: 
امروز در حوزه گردشگري سامت يك ميليون و 2۰۰ 
هزار نفر گردشگر داريم كه بر اساس برنامه هفتم بايد به 
2 ميليون نفر برسد. اين مهم نيز زيرساخت هاي خاص 
خود را مي طلبد. مس��اله اصلي براي جذب گردشگر، 

زيرساختي  است. 
وزير ميراث  فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري، 
تنظيم نظام مالي در كش��ور به هم��ت بانك ها و بانك 
مركزي را ضروري خواند و گفت: گردشگران خارجي 
به توريست كارت نياز دارند تا بتوانند منابع خود را بعد 

از تبديل به ريال  به سهولت  خرج  كنند.
او ادامه داد: نوروز هدفي اس��ت كه در يونسكو هم ثبت 
ش��ده اس��ت و در تاش��يم از اين ظرفيت براي جذب 
گردشگر اس��تفاده كنيم. موضوع بعدي خليج فارس 
اس��ت. در اين حوزه در تاش��يم با عراق و عربس��تان 
رايزني هايي صورت بگيرد و سطح مبادلات گردشگران 
را تقويت كنيم. هدف س��وم، آس��ياي جنوب شرقی 
است كه ظرفيت هاي بالايي دارد. در اين منطقه سهم 
ايران از چين ناچيز بوده و بايد گسترش پيدا كند. بايد 
متناسب با روابط بالاي اقتصادي با چين، روابط خود را 
از منظر گردشگري نيز افزايش بدهيم. تركيه، پاكستان، 
بنگادش و در نهايت كشورهاي اروپايي نيز مورد نظر 
هس��تند. صالحي اميري يادآور ش��د: تا  انتهاي برنامه 
هفتم توسعه بايد به هدف جذب 15 ميليون گردشگر و 

فعاليت 1۹۰۰ هتل  در كشور  دست پيدا  كنيم.
او در بخشي ديگر گفت: موضوع بعدي صادرات است. در 
رابطه با صادرات، گمرك و موضوعات ارزي را تا حدودي 
حل كرديم اما مس��ير صادرات براي صنايع دستي باز 
نيست. بنابراين از اتاق هاي استاني مي خواهيم تا در اين 
رابطه كمك كنند. او ضربه غيرقابل جبران به صادرات 
فرش را ناشي از بي كفايتي دانست و گفت: مساله فرش، 
پيچيده و اساسي است و بايد اذعان داشت كه 1۰ مشكل 
جدي در اين رابطه وجود دارد. تعيين تكليف ساختاري، 
اولين معضلي است كه بايد حل شود. بايد منسجم شويم 
و براي رسيدن به نقطه مشترك درباره فرش مذاكراتي 
را ب��ا وزارت صنعت، معدن و تجارت ش��روع كرديم و 

اميدواريم  به  نتيجه  برسد.
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كدام  كالاها   ارز
 بيشتري  دريافت  كردند؟ 

رون��د تخصيص ارز از ابتداي س��ال جاري ت��ا 11 آذر 
سال جاري ۴7 ميليارد و 7۴8 ميليون دلار رسيد و از 
اين ميزان سهم كالاهاي تجاري و بازرگاني برابر با 26 
ميليارد و ۳7۴ ميليون دلار بوده اس��ت.  ارز تخصيص 
يافته ب��راي واردات »كالاه��اي اساس��ي«، »دارو«، 
»كالاهاي تج��اري و بازرگان��ي«، »واردات در مقابل 
صادرات و خدمات« تامين شده است. براساس داده هاي 
بانك مركزي در بازه زماني مورد بررسي براي واردات 
»كالاهاي اساسي و دارو« ۹ ميليارد و ۹۹6 ميليون دلار، 
براي »كالاهاي تجاري و بازرگاني« 26 ميليارد و ۳7۴ 
ميليون دلار، براي »خدمات« ۹۹6 ميليون دلار و براي 
»واردات در مقابل صادرات« 1۰ ميليارد و ۴51 ميليون 
دلار تامين ارز صورت گرفته است. بر اساس اين گزارش، 
بانك مركزي براي واردات كالاهاي اساسي و كشاورزي 
شامل »گندم«، »دانه هاي روغني« و »نهاده هاي دامي« 
7 ميليارد و 78۴ ميليون دلار و براي »دارو، »مواد اوليه 
دارويي و تجهيزات پزشكي« 2 ميليارد و 81 ميليون 
دلار ارز تامين كرده است. براساس اين گزارش مي توان 
گفت، بانك مركزي در مجموع ۹ ميليارد و ۹27 ميليون 
دلار براي كالاهاي اساسي و كشاورزي و دارو و تجهيزات 
پزشكي را با نرخ 285۰۰ تومان تامين كرده است. اين 
گزارش حاكي از آن اس��ت كه در اين بازه زماني براي 
كالاهاي تجاري و بازرگاني مبل��غ 26 ميليارد و ۳7۴ 
ميليون دلار و براي واردات در مقابل صادرات مبلغ 1۰ 
ميليارد و ۴51 ميليون دلار و در مجموع ۳6 ميليارد و 
825 ميليون دلار تامين ارز صنايع صورت گرفته است. 
براس��اس اين گزارش تامين ارز نيمايي در بازه زماني 
مورد بررس��ي براي »صنايع حمل و نق��ل و خودرو« 
معادل چهار ميليارد و 1۹۰ ميليون دلار، »ماش��ين 
آلات و تجهي��زات توليد« معادل دو ميلي��ارد و 57۳ 
ميليون دلار، »صنايع معدني« دو ميليارد و ۳5 ميليون 
دلار، »صنايع شيميايي و پليمري« دو ميليارد و ۹۴۹ 
ميليون دلار، »صنايع و تجهيزات برق و الكترونيك« 
معادل سه ميليارد و ۴۳8 ميليون دلار، »منسوجات و 
پوشاك« معادل يك ميليارد و ۳58 ميليون دلار صورت 
گرفته است. اين گروه هاي صنايع همچنين به ترتيب دو 
ميليارد و ۴82 ميليون دلار، يك ميليارد و 886 ميليون 
دلار، دو ميليارد و ۴1 ميليون دلار، 851 ميليون دلار، 
۳۳1 ميليون دلار، 68 ميليون دلار ارز توافقي يا واردات 
در مقابل صادرات تا پايان روز 12 آذر ماه س��ال جاري 
دريافت كرده اند. همچنين تا تاريخ 12 آذر ماه، س��اير 
صنايع ۹ ميلي��ارد و 8۳1 ميليون دلار ارز نيمايي و دو 
ميليارد و 7۹2 ميليون دلار ارز توافقي يا واردات در مقابل 

صادرات دريافت كرده اند.

توسعه  مبادلات   شركت هاي 
روسي  در  حوزه  اقتصاد   ديجيتال

طي سفر هيات تجاري دانش بنيان به مسكو براي حضور 
در رويداد تخصصي فناوري اطاعات و ارتباطات ايران 
و روسيه، ش��ركت هاي دو طرف با معرفي محصولات و 
خدمات خود، از توسعه مبادلات تجاري به ويژه در حوزه 
ICT استقبال كردند. به گزارش روابط عمومي مجمع 
تش��كل هاي دانش بنيان ايران، در اين رويداد سرگئي 
پلوگوتارنكو، مديرعامل ديجيتال اكونومي روس��يه و 
سعيد رسول اف، عضو هيات مديره مجمع تشكل هاي 
دانش بنيان ايران سخنراني كردند و در ادامه شركت ها 
به مذاكره مس��تقيم با يكديگر پرداختن��د. در ابتداي 
اين رويداد س��عيد رسول اف به س��ابقه 1۴۰ ساله اتاق 
تهران اشاره كرد و آن را قديمي ترين نهاد مدني بخش 
خصوصي در ايران با 1۴۰ س��ال قدمت خواند و گفت: 
اتاق تهران در سال هاي اخير تمركز زيادي روي توسعه 
اقتصاد ديجيتال داشته و در حال حاضر تعدادي از فعالان 
اقتصاد ديجيتال ايران كه شامل 18 شركت هستند در 
اين رويداد براي گفت وگو با همتايان خود در روس��يه 
حضور دارند. رسول اف كه سرپرستي اين هيات اعزامي 
را بر عهده دارد، گف��ت: اتاق تهران با نزديك به ۴۰هزار 
عضو فعال در زمينه هاي مختل��ف اقتصادي مي تواند 
بستر مناسبي براي زمينه توسعه روابط و تعامل بيشتر 
شركت هاي روسي با شركت هاي ايراني را فراهم كند. او از 
آمادگي كامل جهت تبادل هيات هاي تجاري تخصصي 
بين دو كش��ور گفت و اف��زود: رويدادهاي متعددي در 
حوزه هاي مرتبط با فناوري اطاعات و ارتباطات در ابعاد 
بين المللي مانند الكامپ، تلكام، كنگ��ره موبايل و...  در 
تهران برگزار مي شود و ما از حضور شركت هاي روسي 
در اين رويدادها اس��تقبال مي كنيم.  رسول اف يكي از 
مسائل تعامل و تجارت بين شركت هاي ايراني و روسي را 
اطاعات اندك طرفين تجاري از يكديگر خواند و عنوان 
كرد: يكي از مسائل شركت هاي ايراني كمبود اطاعات 
و شناخت آنها از فعالان حوزه اقتصاد ديجيتال روسيه 
اس��ت. ما در سال هاي اخير صرفا با دو الي سه استان در 
روس��يه تبادلات تجاري داشته ايم. در طرف مقابل نيز 
شرايط به همين شكل است و شركت هاي روسي هم با 
شركت هاي چند استان بزرگ ايران روابط تجاري برقرار 
مي كنند. او افزود: پس بسيار مهم است كه بتوانيم از طريق 
همكاري بين اتاق بازرگاني تهران و اتاق مسكو و نهادهاي 
ديگر همچون ديجيتال اكونومي روسيه به شناخت بازار 
دو كش��ور براي فعالان كمك كنيم. سپس زماني كه 
اين همكاري و شناخت رخ بدهد، مي توانيم با استفاده 
از ظرفيت هاي اتاق تهران براي همكاري شركت ها در 
حوزه هاي مختلف اقدام به تناظريابي كنيم . وي در پايان 
اعام كرد كه اتاق ته��ران آمادگي كامل براي هر گونه 
تعامل و همكاري با شركت هاي روسي در حوزه اقتصاد 
ديجيتال دارد؛ زيرا كه شركت هاي بزرگي در ايران فعاليت 
دارند و در بسياري از حوزه هاي زيرساختي و نرم افزاري و 
محتواي اقتصاد ديجيتال، خدمات بسيار خوب و رقابتي 
ارائه مي كنند. بر اساس اين گزارش، سرگئي پلوگوتارنكو، 
مديرعامل ديجيتال اكونومي روسيه، نيز در اين رويداد 
دوجانبه در خصوص ظرفيت ها و تمايل ش��ركت هاي 
روسي براي توس��عه تبادلات تجاري بين شركت هاي 
روسي و ايراني سخن گفت و از پيشنهادهای طرف ايراني 
و توسعه همكاري ها با محوريت اتاق تهران، استقبال كرد.

تجارت  با   اوراسيا 
به  5  ميليارد  دلار   رسيد 

در س��ال اول اجراي توافقنامه  اوراسيا  از  5 آبان  ۹8 تا 
5آبان ۹۹ در ب��ا  افزايش 82  درصدي صادرات مواجه 

شديم كه  باعث  گسترش تجارت با  آنها  شد. 
ميره��ادي س��يدي، مش��اور ام��ور بين المل��ل و 
توافق هاي تجاري سازمان توسعه تجارت ايران اظهار 
كرد: خوشبختانه در سال اول اجراي توافقنامه اوراسيا 
از 5 آبان ۹8 تا 5 آبان ۹۹در اقامي كه از اوراسيا امتياز 
گرفته بوديم، با افزاي��ش 82 درصدي صادرات مواجه 
شديم كه باعث گسترش تجارت ايران با آن كشورها شد.

س��يدي با بيان اينكه بخش نس��بتا زيادي از تجارت 
جهان در دل توافق هاي تجاري انجام مي شود، گفت: 
بر اساس آمار سازمان جهاني تجارت )WTO( بيش 
از نصف صادرات جهان راهي كش��وري مي ش��ود كه 
كشور صادركننده قبا با آن توافق تجاري منعقد كرده 
است. بخشي از كاركرد موافقتنامه هاي تجاري كاهش 
موانع تجارت از جمله تعرفه هاي گمركي و تس��هيل 
امور گمركي و حمل و نقل و ساير موانع موجود در برابر 
تجارت مثل استانداردهاس��ت تا بر اساس آن تجارت 
روان تر ش��كل بگيرد. وي افزود: ب��راي بيش از نصف 
تجارت جهان قبا يك جاده اي صاف شده كه نام اين 
جاده، موافقتنامه هاي تجاري يا اتحاديه هاي گمركي 
يا اتحاديه هاي اقتصادي است. در اين موافقتنامه ها دو 
يا چند كشور با عقد و اجراي موافقت نامه هايي مسير 
تجارت را براي خود هموار كرده و موانع را حتي المقدور 
حذف ي��ا كاهش داده اند. ما اگر چنين ج��اده اي را در 
برابر تجارت خود باز نكنيم، نسبت به ميانگين جهاني 
وضعيت خوبي نخواهيم داشت و اين به شكل ضعف 
اقتصادي در كشور بروز خواهد كرد.  سيدي يادآور شد: 
قرار براين بود كه موافقتنامه تجارت ترجيحي يك سال 
اجرايي شود و بعد از يك سال مذاكرات براي تبديل به 
موافقت نامه تجارت آزاد را آغاز كنيم. خوشبختانه در 
سال اول در اقامي كه ما از اوراسيا امتياز گرفته بوديم، 
82 درصد ص��ادرات ايران افزايش پي��دا كرد و باعث 
گسترش تجارت با آن كشورها ش��د. در حوزه واردات 
هم اگر افزايش داش��تيم، چندان زي��اد نبود و لطمه و 
صدمه  يا شكايتي در اين سال ها از اجراي اين موافقتنامه 
گزارش نشده  است. بنابراين در سال هاي بعد نيز افزايش 
صادرات ادامه داشت، به نحوي كه صادرات ما در سال 

دوم  نيز  بيش از ۴۰  درصد با  افزايش  مواجه  بود.
س��يدي با بيان اينكه مجموع تجارت ايران و 5 كشور 
اوراسيا قبل از اجراي موافقتنامه تجاري نزديك 2ميليارد 
دلار بود،  اكنون تجارت ايران با  اوراس��يا نزديك به 5 
ميليارد دلار رسيده كه نش��ان دهنده افزايش حجم 
تجارت  است. برآيند بررس��ي هاي سال اول نشان داد 
كه اين موافقتنامه خيلي مثبت بوده اس��ت و همين 
امر باعث ش��د ك��ه از 12 آبان ۹۹ مذاك��رات خود را با 
اتحاديه اقتصادي اوراسيا براي تبديل اين موافقتنامه 
به موافقتنامه تجارت آزاد آغاز كنيم. اين مذاكرات در 
مجموع بيش از ۳ سال به طول انجاميد و سر انجام در ۴ 
دي ماه سال 1۴۰2 در سن پترزبورگ نتايج  مذاكرات در 

قالب  موافقتنامه  تجارت  آزاد  به امضا   رسيد.
وي اف��زود: در موافقتنام��ه تجارت آزاد بي��ش از 87 
درصد كالاها تحت پوش��ش موافقتنامه قرار گرفته و 
تعرفه گمركي اين كالاها با اجراي موافقتنامه به صفر 
مي رس��د. انتظار داريم اجراي اين موافقتنامه بتواند 
تاثير بس��يار زيادي در افزايش حج��م تجارت بين دو 
طرف به جا بگذارد. اين مقام مسوول در سازمان توسعه 
تجارت گف��ت: تاكنون در كش��ور، موافقتنامه اي كه 
تعرفه گمركي بيش از 8۰  درصد اقام را تحت پوشش 
قرار بدهد و به صفر برساند، نداشته ايم. وي افزود: اين 
موافقتنامه اگرچه يك توافق محسوب مي شود اما عما 
ما با 5 كش��ور توافق كرده ايم و در واقع مي توان گفت 
5 توافق تجارت آزاد با 5 كش��ور خواهيم داشت. بازار 
اوراسيا يك بازار بس��يار بزرگ با بيش از 16۰ ميليون 
جمعيت و با نيازهاي  بسيار گسترده وارداتي است و ما 
قطعا مي توانيم با اين كشورها به واسطه اين موافقتنامه 
تجارت خود را تسهيل كنيم. با اجرايي شدن توافقنامه 
تجارت آزاد اوراس��يا، يك قدم موثر در جهت تسهيل 
تجارت با بخشي از جهان برمي داريم . سيدي تاكيد كرد: 
اكنون موافقتنامه ها در پارلمان هاي سه كشور روسيه، 
باروس و قرقيزستان به تصويب رسيده است. در ايران، 
ارمنستان و قزاقستان تصويب در مجالس ملي به پايان 
نرسيده است. موافقتنامه دوماه بعد از تصويب آخرين 
پارلمان، اجرايي خواهد شد. اميدواريم به زودي شاهد 
اج��راي اين موافقتنامه و اثرات مثب��ت  آن  بر تجارت 

كشورمان  باشيم.

هر گونه  معامله   اراضي   ملي
 و منابع  طبيعي  ممنوع  است

اتاق اصناف در اطاعيه اي اعام كرد: به آگاهي همه 
واحدهاي صنفي مشاور اماك مي رساند هرگونه 
معامله اراضي ملي و منابع طبيعي و نيز اراضي داراي 
كاربري جنگل و جلگه اي و تفكيك غيرقانوني، در 
قالب هر نوع عقود اعم از خريد، فروش، صلح، اجاره 
فاقد رعايت ضوابط قانوني و بدون استعام از مراجع 
و مبادي ذي صاح توسط مشاوران اماك ممنوع 
اس��ت. انعقاد اين گونه قرارداده��ا عاوه بر تصرف 
عدواني اراضي ملي و بيت المال توسط افراد سودجو، 
خس��ارت هاي جبران ناپذيري به منابع طبيعي و 
محيط زيس��ت و هندسه ش��هري وارد كرده و به 
حاشيه نشيني -كه كانون اصلي رشد جرم و جنايت 

است-  دامن مي زند.
در اين راستا بازرس��ي از واحدهاي صنفي مشاور 
اماك به طور مس��تمر در دس��تور كار بازرس��ان 
اتحاديه هاي مش��اوران اماك و اتاق هاي اصناف 
شهرس��تان ها قرار گرفته و در قالب گش��ت هاي 
مشترك با همكاري دستگاه هاي ذي مدخل اجرا 

مي شود.
بديهي است در صورت مش��اهده هرگونه تخلف، 

برخورد قانوني مي شود.

وزير گردشگري: مساله  اصلي براي جذب گردشگر،  زيرساختي و  ايران هراسي است

روياي  15  ميليون  گردشگر  با  130  هواپيماي  فرسوده!

نايب رييس  كميسيون  تسهيل  و توسعه تجارت  اتاق  تهران 

بن بست  جديد  صادرات  غيرنفتي
سياس��ت هاي جديد بانك مركزي در بازگش��ت ارز 
صادراتي بن بست جديدي از نگاه تجار ايجاد كرده و 
نگراني از كاهش صادرات را در بين آنها دامن زده است.

محمدرضا غفراللهي، نايب رييس كميسيون تسهيل و 
توسعه تجارت اتاق تهران در گفت وگو با »اكوايران« به 
موضوع سامانه هاي جديد ارزي پرداخت و از مشكاتي 
كه اين تصميم مي تواند ب��راي صادركنندگان ايجاد 

كند،  ابراز  نگراني  كرد.
غفراللهي با بازخواني تجربه صادركنندگان از سال ۹7، 
زماني كه بازگشت ارز صادراتي الزامي شد، گفت: در 
اين 8 سال، روش ها و ابزارهاي مختلفي براي بازگشت 
ارز امتحان شد. صادركنندگان شناسنامه دار هميشه 
خواستار تسهيل شرايط بودند تا بتوانند ارز حاصل از 
صادرات خود را سريع تر و راحت تر به كشور برگردانند. 
اين تسهيلگري مي توانست به افزايش صادرات منجر 

شود.
او افزود: اخيرا بحث ايجاد س��امانه جديد ارزي مطرح 
شد. در ابتداي امر از اين ايده استقبال كرديم، چراكه 
تصور مي كرديم اين سامانه مي تواند مشكات موجود را 
پوشش بدهد و به صادركنندگاني كه با روش هاي ديگر 
دچار مش��كل بودند، كمك كند. اما در هفته گذشته 
اعام شد كه اين سامانه قرار است تنها مسير ورود ارز 
صادركنندگان به كشور باشد. اين تصميم نگراني هاي 

زيادي  ايجاد  كرده  است.

غفراللهي توضيح داد: در س��ال هاي اخير شبكه هاي 
متنوعي براي تبادل ارز توسط صادركننده و واردكننده 
طراحي شد. حالا قرار اين شبكه ها ناديده گرفته  شوند. 
بر اساس تصميم جديد، ارز صادراتي بايد فقط از طريق 
بانك هاي داخلي و كارگزاران آنها در خارج از كشور وارد 
شود. اين اقدام كانال هاي انتقال ارز را محدود مي كند و 

مشكات زيادي به همراه خواهد  داشت.
او تأكيد كرد: اگر اين س��امانه در كنار س��اير روش ها 
قرار بگيرد، مش��كلي ايجاد نمي شود. حتي مي تواند 
به صادركنندگاني كه به دنبال روش هاي مطمئن تر 
هستند، كمك كند. اما تبديل اين سامانه به تنها مسير 
ورود ارز، انتخاب را از صادركنندگان مي گيرد و احتمالا 

باعث  ايجاد  اختال در صادرات  خواهد  شد.
يكي ديگر از نگراني هاي غفراللهي به تمركز ارز صادراتي 
در سامانه  »نيما« بازمي گشت. او گفت: در گذشته در 
سامانه نيما عمدتا ارز شركت هاي بزرگ پتروشيمي، 
فلزي و خصولتي وارد مي شد. ارز صادركنندگان خرد 
و متوسط بيشتر به صورت مستقيم بين صادركننده و 
واردكننده تبادل مي شد. حالا اگر همه ارزها وارد يك 
سامانه متمركز شوند، اين احتمال وجود دارد به صورت 
دستوري توسط شركتهاي خصولتي و پتروشيمي ها 
كه نرخ ارز براي آنها خيلي مهم نيست؛ با فشار دولت 
و بان��ك مركزي پايين بيايد. اين امر بي ش��ك در كار 

صادركنندگان  خلل  ايجاد  مي كند.

غفراللهي تأكي��د كرد كه بهترين راهكار اين اس��ت 
كه س��امانه جديد در كنار س��اير روش ها عمل كند. 
صادركنندگان بزرگ خود با واردكنندگان هماهنگ 
شدند. فقط صادركنندگان كوچك و متوسط مي ماند. 
او افزود: اين سامانه جديد مي تواند براي صادركنندگاني 
كه ارتباطات قوي با واردكنندگان ندارند يا اعتمادي به 
طرف مقابل شان نيست، مفيد باشد. اما محدود كردن 
تمام صادركنندگان به اين سامانه، راهكاري صحيح 
نيست. بايد امكان انتخاب وجود داشته باشد و دولت از 

اعمال محدوديت پرهيز  كند.
او همچنين پيش��نهاد كرد كه سياس��ت هاي ارزي 
به گونه اي باشد كه ارز حاصل از صادرات، به كالاهاي 
ضروري و م��ورد نياز جامعه اختص��اص يابد. وزارت 
صمت تقاضاي ارز وارداتي را مديريت كند و كالاهايي 

كه اولويت بالايي ندارند، از اين چرخه  حذف شوند.

    استقبال از كاهش ممنوعيت هاي واردات 
غفراللهي درباره سياست تك نرخي شدن ارز نيز گفت: 
ما از واقعي شدن نرخ ارز حمايت مي كنيم. اما تجربه 
نشان داده كه هر زمان صحبت از تك نرخي شدن ارز 
شده، هدف اصلي سركوب نرخ ارز بوده، نه واقعي سازي 
آن. دولت معمولا با پمپاژ ارز توسط شركت هاي بزرگ 
پتروش��يمي يا محدوديت واردات، ن��رخ ارز را به طور 
مصنوعي پايين نگه مي دارد. اين سياست نه تنها به نفع 

بازار نيست، بلكه به صادركنندگان و توليدكنندگان 
كوچك آسيب مي زند.

نايب رييس كميسيون تسهيل و توسعه تجارت اتاق 
تهران از كاهش ممنوعيت هاي واردات استقبال كرد 
و با اشاره به تجربه هاي ناموفق گذشته، گفت: براي 
مثال، ممنوعيت واردات گوش��ي هاي آيفون باعث 
ش��د كه اين كالا به صورت قاچاق وارد كشور شود. 
حالا مش��خص ش��ده كه ميليون ها گوشي آيفون 
غيرقانون��ي در بازار وج��ود دارد. اگر اي��ن واردات 
از مس��ير رسمي انجام مي ش��د، هم مصرف كننده 
راضي تر بود و هم دولت از حقوق گمركي و مالياتي 

بهره مند مي شد.
او اين رويكرد را به س��اير كالاهاي ممنوعه نيز تعميم 
داد و افزود: ممنوعي��ت واردات كالاهايي مانند لوازم 
خانگي، نه تنها باعث افزايش قاچاق مي ش��ود، بلكه 
فشار بيشتري بر توليدكنندگان داخلي وارد مي كند. 
آزادس��ازي  واردات از مسير درس��ت، به نفع اقتصاد 

كشور خواهد  بود.
غفرالله��ي از دخالت دولت در بازار انتقاد كرد و گفت: 
دولت بايد دخالت خود در بازار را به حداقل برس��اند. 
اجازه بدهد كه بخش خصوصي و مردم كار خود را  انجام  
بدهند. كاهش دخالت هاي دولتي قطعا اثربخش��ي 
بيش��تري در تنظيم بازار و بهبود ص��ادرات و واردات 

خواهد  داشت.


